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Condol 
El  rector  demana  que  consti  en  acta  el  condol  de  la  comunitat  universitària 
pel  traspàs  de  Ricard  Barceló  Griñó,  estudiant  de  l’ETSEIAT;  de  Carme 
Bombardó  Solés,  professora  del Departament  de  Projectes  d’Enginyeria,  i  de 
Jordi Obrador Font, estudiant de ETSEIB. 

 
Espai europeu d’educació superior 
Arran  dels  esdeveniments  que  s’han  produït  els  darrers  dies  protagonitzats 
per  l’estudiantat  i  la  policia,  el  rector  explica  que  la  situació  és  força 
complexa,  agreujada, molt  possiblement,  per  la  desinformació  generalitzada 
existent pel que fa a l’EEES. Ressalta que des de la UPC hem de continuar, com 
fins  ara,  fent  els  màxims  esforços  per  intentar  donar  respostes  a  dubtes  i 
difondre  què  és  i,  sobretot,  què  no  és  l’EEES,  i  manifesta  la  voluntat  de 
continuar oberts al diàleg.  
El  rector  informa  que,  en  aquesta  línia  d’aclarir  conceptes,  s’ha  lliurat  als 
membres  del  Consell  de  Govern  un  escrit  elaborat  pel  director  de  l’ESAB, 
Ferran Sagarra, aclaridor en relació amb  la situació del estudis d’Arquitectura 
en el marc de l’EEES i que surt al pas rumors no fonamentats. 
Certament, en el cas de  les enginyeries  i  l’arquitectura, no han ajudat gens ni 
mica  a  poder  clarificar  les  coses  les  controvèrsies  mantingudes  quant  a  la 
decisió  sobre  les  fitxes  de  les  titulacions  amb  atribucions  professionals 
regulades per  llei,  així  com el paper que han  jugat  els  col∙legis professionals 
en el desenvolupament del procés. Encara menys han contribuït a resoldre  les 
qüestions  els  canvis  produïts,  tant  al  capdavant  del  Ministeri  com  de  la 
Conselleria.  
El rector comenta també els comunicats fets públics darrerament pels rectors 
de  les universitats públiques  catalanes,  i  apunta que  es  tracta de  textos que 
no  expressen  l’opinió  de  les  universitats,  sinó  que  expressen  la  dels  seus 
rectors.  
En qualsevol cas, el rector reconeix que  l’aplicació de  l’EEES s’està  fent  tard  i 
malament, més  encara  si  tenim  en  compte  que  en  altres  països  europeus  ja 
s’està  treballant  per  construir  l’espai  superior  de  recerca,  pel  fet  que 
consideren que l’EEES ja està implantat.  
En  aquest  context,  el  rector  informa  sobre  la  compareixença  de  la  Junta  del 
Consell  Interuniversitari  de  Catalunya  (CIC)  davant  del  president  del 
Parlament  de  Catalunya,  Ernest  Benach,  per  fer‐li  arribar  les  consideracions 
de  les  universitats  catalanes  sobre  l’EEES,  i  de  la  posterior  trobada  amb  els 
grups  parlamentaris  de  la  Cambra  pel  mateix  motiu.  A  aquestes 
compareixences va assistir el vicerector Enrique García‐Berro com a rector en 
funcions. 
En un altre ordre de coses, el rector  informa de  la darrera reunió del CIC, a  la 
qual  va assistir el  vicerector  Josep Casanovas, en què es  va  tractar del mapa 
de titulacions. 

 



La European University Association 
El  rector  explica  que  va  assistir  a  la  reunió  de  la  European  University 
Association  (EUA), a  la qual pertany  la UPC, que es va  fer a Praga  fa uns dies. 
Amb referència a  la política desenvolupada per aquesta associació, així com a 
les  línies  d’acció  previstes,  explica  que  van  en  la  direcció  de  fer  les 
universitats  europees  més  competitives,  de  consolidar  les  eines  per  a  la 
millora de la qualitat i, finalment, d’influir en la presa de decisions de la UE en 
matèria  d’educació  superior  i  de  recerca.  Entre  les  activitats  previstes  per 
l’Associació,  en  destaca  la  revisió  dels  programes  de  màster  a  Europa,  la 
dinamització  de  la mobilitat  del  professorat,  la  publicació  de  nous  informes 
Trends i la potenciació de la plataforma d’educació superior Europa‐Àsia.  
L’EUA  afegeix  que  també  està  treballant  sobre  les  recomanacions  polítiques 
de  futur,  com  ara  l’ampliació  de  les  oportunitats  de  treball  per  a  doctors  i 
doctores,  la  formació  al  llarg  de  la  vida,  la  mobilitat  del  grau  com  a 
assignatura pendent a  la universitat europea o  l’eliminació dels obstacles per 
al desenvolupament de la carrera dels joves investigadors. 

 
FUNIBER  
El  rector  informa  de  l’evolució  de  la  demanda  presentada  contra  la  seva 
persona  per  FUNIBER  (Fundación  Universitaria  Iberoamericana).  Explica  que 
va  tenir  lloc  la  reunió  extraordinària  de  la  Comissió  de  Docència  que  havia 
anunciat en el Consell de Govern anterior  i que, arran dels acords assolits en 
aquella  comissió  docent,  ha  signat  una  resolució  perquè  es  rescindeixin  tots 
els  convenis  existents  entre  FUNIBER  i  la UPC. Anuncia  que  s’està  treballant 
jurídicament per si fos necessari obrir expedients informatius. 
Afegeix  que  des  del  darrer  Consell  de  Govern  s’han  fet  públiques  les 
sentències  de  la  demanda  que,  en  tots  els  casos  –mesures  cautelars  i 
absolució  de  qualsevol  responsabilitat–,  han  estat  dictaminades  a  favor  seu, 
amb condemna expressa a costes a la part demandant.  

 
Campus d’excel∙lència 
El rector  informa de  la reunió feta entre  la UB,  la UPC  i  la UPF en relació amb 
els campus d’excel∙lència, amb  l’objectiu de definir els projectes que s’han de 
presentar. Tot i que a hores d’ara la convocatòria encara no té ben definits els 
criteris  que  s’hi  aplicaran.  Explica  que,  malgrat  això,  la  UPC  treballa 
decididament  per  presentar  la  seva  candidatura  del  Portal  del  Coneixement 
(conjuntament amb  la UB), dels campus de  la Diagonal‐ Besòs  i 22@, del Baix 
Llobregat i de Terrassa.  

 
Unificació de les escoles de Terrassa    
El  rector  fa  referència  a  la  reunió  per  avançar  en  el  procés  d’unificació  de 
l’ETSEIAT  i  l’EUETIT,  amb  l’assistència  de  la  vicerectora  de  Relacions 
Institucionals  i  Promoció  Territorial, Marisol Marqués;  del  delegat  del  rector 
al  Campus  de  Terrassa,  Joseba  Quevedo,  i  dels  directors  de  les  escoles 
implicades,  Eulàlia  Griful  i  Juan  Luis  Gallardo.  En  aquesta  reunió  es  van 
concretar les mesures que cal prendre a curt i mitjà terminis. 

 



Pla Indústria XXI 
El  rector  informa  de  la  presentació,  adreçada  al  sistema  universitari  català, 
del pla  Indústria XXI,  i explica que es  tracta d’un pla de difusió de  la  realitat 
industrial a Catalunya, elaborat pel Foment del Treball  i  la Cambra de Comerç 
de Barcelona, amb la col∙laboració del Departament d'Innovació, Universitats i 
Empresa (DIUE) de la Generalitat de Catalunya. La UPC s’hi ha adherit.  

 
Activitat institucional  
Quant  a  l’activitat  institucional,  el  rector  informa  de  la  reunió  que  va 
mantenir amb el director d’ESADE, Carlos Losada, per col∙laborar amb aquesta 
institució  en  la  creació  d’un  lobby  per  impulsar  la  proposta  de  la  KIC 
(comunitat de coneixement  i  innovació) de  l’energia, que s’està elaborant des 
de Catalunya, perquè aglutini empreses i institucions.  
Informa  també  de  la  reunió  amb  el  conseller  d’Innovació,  Universitats  i 
Empresa,  Josep Huguet,  acompanyat  de  la  comissionada  per  a Universitats  i 
Recerca, Blanca Palmada,  i del secretari general del Departament, Enric Aloy, 
per  tractar del  finançament de  la UPC. Explica que va anar a  la reunió amb el 
president del Consell Social, Joaquim Boixareu, i que, atès que la UPC ja ha fet 
els deures, ara li pertocava a la Generalitat fer els seus per resoldre qüestions 
relacionades amb el finançament de la Universitat.  
El  rector  Informa  que  la  Taula  Nacional  per  a  la  Universitat  Pública  no  ha 
tingut  continuïtat  després  que,  en  la  primera  reunió,  la  major  part  de  la 
representació de l’estudiantat s’aixequés de la taula de treball i marxés.  
Explica  que  ha  tingut  lloc  una  reunió  entre  la  Comissió  de  la  Branca  de 
Coneixement  d’Enginyeria  i  Arquitectura  i  el  ple  del  Consell  d’Universitats. 
Recorda que, com a resultat de la reunió, han estat publicades les fitxes de les 
enginyeries  i apunta que pel que  fa a  la  informàtica  i  la química s’ha avançat 
en el desenvolupament d’un escenari acadèmic comú. 
El rector  informa de  la reunió de  la comissió de seguiment del Pacte Nacional 
per  a  la  Recerca  i  la  Innovació,  així  com  de  la  del  Consell  de  Direcció  del 
Consorci de Transferència de Coneixement.  
També  informa  de  la  reunió  amb  l’alcalde  de Manresa,  Josep  Camprubí,  en 
relació amb el futur del Centre Tecnològic. 
Com a resultat d’un viatge recent a l’Amèrica Llatina, el rector dóna detalls de 
la posada en marxa del projecte ALFA  III del CINDA  sobre “Aseguramiento de 
la Calidad: políticas públicas y gestión universitaria”, projecte en què participa 
la UPC.  Informa, d’altra banda, de  la  signatura d’un  conveni de  col∙laboració 
entre  la Fundació UPC  i  la Pontificia Universidad Católica de Chile per facilitar 
l’intercanvi  d’estudiantat,  i  amb  Aguas  Andinas  en  matèria  de  formació 
continuada.  
El rector  informa de  la seva assistència a  l’homenatge a Mercè Sala, que, com 
deveu  recordar,  va  ser  la  presidenta  de  la  Fundació  UPC.  L’acte  estava 
organitzat per l’Ajuntament de Barcelona i l’Associació Consell de Cent.  
També  explica  que  la  UPC  ha  estat  present  en  la  sessió  d’obertura  de  la 
segona  reunió  a  Barcelona  de  la  Taula  per  al  Diàleg  Multiactors  per  a  la 
Reforma  de  les  Institucions  Internacionals,  organitzada  per Ubuntu  i  que  va 
tenir lloc al Parlament de Catalunya. 



Entre  els  actes  acadèmics,  el  rector  informa  de  la  visita  del  president  de  la 
Generalitat  de  Catalunya,  José  Montilla,  a  l’ICFO  i  de  la  signatura  dels 
contractes  programa  entre  el  DIUE  i  11  centres  de  recerca.  Apunta  que,  en 
aquest  sentit,  va  plantejar  al  president  el  perill  de  la  desvinculació  dels 
centres i de la seva recerca de la Universitat, i afegeix que la trobada va servir 
per  presentar  al  president  el  Campus  del  Baix  Llobregat,  en  el  qual  s’ubica 
l’ICFO.  

 
Altres actes institucionals 
En  relació amb els actes  institucionals que han  tingut  lloc a  la UPC, el  rector 
informa  que  va  tenir  lloc  l’acte  d’homenatge  als  professors  Ricardo  Valle  i 
Jaume Herranz, de  l’ETSETB,  i  també que  l’edifici B3  rebrà el nom de Ricardo 
Valle,  ja  que  va  ser  el  primer director  i  un  gran  impulsor  de  l’Escola.  També 
destaca  la  gran  assistència  a  la  jornada Chillida  i Tindaya: Art, Arquitectura  i 
Estructura  a  l’ETSAB,  organitzada  pel  Departament  d’Estructures  a 
l’Arquitectura  i  a  càrrec  de  Luis  Chillida,  de  la  Fundación  Leku‐Chillida; 
Lorenzo  Fernández  Ordóñez,  de  l’estudi  Guadiana,  i  José  Ramos,  d’Acciona, 
promotors del Projecte Tindaya. 
El rector informa de la celebració del desè aniversari de la creació de l’Institut 
de Geomàtica i de la seva presència al sopar de presentació del nou alcalde de 
Castelldefels,  al  qual  també  van  assistir  els  alcaldes  del  Baix  Llobregat,  el 
delegat del rector, els directors d’instituts  i centres de recerca,  i els directors 
dels centres docents del Campus del Baix Llobregat. 
Fa referència també al concert de  l’Orquestra Simfònica del Vallès a  l’Auditori 
de  l’edifici Vèrtex, organitzat per  l’Univers  i amb  la participació de  l’orquestra 
de la UPC, que –afegeix– va causar una molt bona impressió. 
D’altra  banda,  el  rector  va  assistir  a  la  cloenda  de  la  XLV  Olimpíada 
Matemàtica  Espanyola  i  al  lliurament  dels  premis,  i  aprofita  per  fer  un 
agraïment  especial  a  les  persones  de  l’FME  que  fan  possible  la  preparació 
d’estudiantat per a aquesta olimpíada,  tot  recordant que els participants  són 
potencials estudiants de la UPC.  
Entre  els  convenis  signats  darrerament,  el  rector  esmenta  el  conveni  de 
col∙laboració entre  la Fundació ONCE  i  la UPC, pel qual s’acorda  la  realització 
d’estudis  durant  el  període  de  2009‐2010  a  través  de  l’Observatorio 
Universidad y Discapacidad. 

 
Premis 
Medalla  d’Or  de  l’Acadèmia  Internacional  d’Odontologia  Integral  2008  al 
professor  Xavier  Gil  Mur,  del  Departament  de  Ciència  dels  Materials  i 
Enginyeria  Metal∙lúrgica,  en  reconeixement  a  les  seves  contribucions  en 
biomaterials per a aplicacions dentals.  
Premis  de  la  Communauté  des  Villes  Ariane  (CVA),  una  organització  que 
promou  els  estudis  i  l’interès  per  la  tecnologia  aeroespacial  i  que  integra 
representants  de  19  ciutats  europees,  les  empreses  més  importants  del 
sector,  i  les  agències  espacials,  amb  el  suport  d’Arianespace.  Medalla  d’or 
atorgada a  Jorgina Busquets, estudianta de  l’ETSEIAT, com a reconeixement a 
la projecció d’un nou coet Ariane completament reutilitzable,  juntament amb 



un  grup  d’estudiants  francesos,  romanesos  i  alemanys.  Medalla  de  plata 
atorgada  a  Maria  de  Soria‐Santacruz,  estudianta  de  l’ETSEIAT,  com  a 
reconeixement  a  la  projecció  d’un  nou  coet  Ariane  completament 
reutilitzable,  juntament  amb  un  grup  d’estudiants.  Medalla  de  bronze 
atorgada  a  Neus  Lladó,  estudianta  de  l’ETSEIAT,  com  a  reconeixement  a  la 
projecció d’un nou coet Ariane completament reutilitzable, juntament amb un 
grup d’estudiants. 

 
Web per als claustrals 
El  rector explica que  s’ha posat en marxa una  intranet per  als membres dels 
Claustre Universitari. Aquesta nova eina de comunicació s’ha concebut com un 
espai  digital  en  el  qual  els  membres  podran  intercanviar  informacions  d'interès 
relacionades amb les funcions d’aquest òrgan. 

 


